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ABSTRACT 

 

Introduction: This study was conducted to explore the best surface 

treatment method (Etching only, Diamond bur grinding, Sandblasting with 

AL2O3 or Er-Cr YSGG laser) to obtain optimum shear bond strength (SBS) 

of stainless steel orthodontic brackets to composite and to evaluate the effect 

of aging by thermocycling  on SBS. 

Material and methods: In this study, 48 discs were constructed using light 

cured 3M Filtek Z350 XT composite resin (Diameter=10mm, Height = 

4 mm). The samples were divided into two groups, the aging group in which 

the samples subjected to 5000 thermal cycle and the non-aged group. Then the 

samples were subdivided into four groups (n = 6) at random based on surface 

conditioning method namely: Etching only, diamond bur grinding, 

sandblasting with Al2O3 and Er, Cr: YSGG laser irradiation. SBS of all 

samples assessed using a universal testing equipment following bonding of 

brackets to composite discs. The failure mode and adhesive remnant index 

(ARI) was determined by examining the samples under a stereomicroscope at 

10X magnification. Data analyzed using one way ANOVA, post-hoc Tukey’s 

test and independent T-test for SBS , ARI scores comparison was performed 

using Kruskal –Wallis test , For ARI scores comparison between the non-aged 

and aged group Mann-Whitney U –test have been used  . 

Results: Study results presented that there is no significant difference in SBS 

in all tested groups except the aged etching only group. The aged laser group 

showed higher SBS values (10.81 MPa) compared to other tested groups. 

The values recorded in the aged etching only group (2.95 MPa) were the 

https://www.sciencedirect.com/topics/medicine-and-dentistry/eryag-laser
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lowest. The result of ARI scores comparison showed no significant 

differences between all tested groups (P ˃ 0.05), The predominant ARI 

scores in diamond bur grinding and sandblasting groups were 2 or 3 while in 

the etching only and laser groups, it was predominantly 0 or 1. 

Conclusion: In terms of SBS and ARI score, it can be concluded that 

composite surface conditioning by grinding, sandblasting and Er; Cr: YSGG 

laser yielded clinically acceptable results; however, acid etching without 

surface preparation of aged composite failed to produce similar outcomes.  
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الخلاصت

انًعاندت )انكىيبىصث  نهبحث عٍ افضم طشَمت نًعاندت عطح هزِ انذساعت حى اخشاء انًمذيت: 

يعايهت انغطح الأنىيُُىو،انشيهٍ بأكغُذ  عانًاعُت، انغفت انغطح بانغُابم يعايه ، بانحايض فمظ

انًظُىعت يٍ انفىلار نهحاطشاث انخمىًَُت  الايثم سابطت انمض لىةعهً   ( نهحظىلبانهُضس

ونخمُُى حأثُش انًعاندت بانخذوَش انحشاسٌ عهً لىة سابطت انمض.  انًماوو نهظذأ نغطح انكىيبىصث  

انضىئُت  ثانكىيبىص يادةلشطًا يٍ  84حى حظُُع  انًخخبشَت،فٍ هزِ انذساعت ق: انًىاد وانطش

انًدًىعت انًعاندت بانخذوَش  يدًىعخٍُ،يى اسحفاع( حى حمغُى انعُُت إنً  ٤× يى  ٠١)بمطش

حى حمغُى كم  . انًدًىعت غُش انًعاندت و دوسة حشاسَت 0555انحشاسٌ حُث خضعج انعُُاث إنً 

( بُاءً عهً طشَمت انًعاندت انغطحُت 6ئٍ إنً أسبع يدًىعاث فشعُت )ٌ = يدًىعت بشكم عشىا

وانغفع انشيهٍ بأكغُذ  انًاعُت،وانًعاندت بانغُابم  ،انًعاندت بانحايض فمظ بًا فٍ رنك يدًىعت 

انضىئُت،  ثانغطح بانهُضس. بعذ سبظ انحاطشاث انخمىًَُت بألشاص انكىيبىص الأنىيُُىو، ويعاندت

سابطت انمض ندًُع انعُُاث فٍ آنت اخخباس. ثى حى فحض انعُُاث ححج يدهش ضىئٍ  حى لُاط لىة

ححهُم انُخائح  ىح انلاطمت.طشَمت فشم سابطت انمض باعخخذاو يؤشش بماَا انًادة  نخحذَذ ٠١*بخكبُش

(   Independent T test ) و  (ANOVA) ححهُم انخباٍَ احادٌ الاحداِ احظائُا باعخخذاو    

(Kruskal-wallis and Mann-Whitney U-test واخخباساث)نمىة سابطت انمض   

 نًماسَت َخائح يؤشش بماَا انًادة انلاطمت.

أظهشث َخائح هزِ انذساعت عذو وخىد فشق يؤثشفٍ لىة سابطت انمض فٍ خًُع انُخائح : 

ىة . وكاَج لُى لانًعاندت بانحايض فمظ انًذوسة حشاسَا انًدًىعاث انًخخبشة باعخثُاء يدًىعت

أعهً يٍ انًدًىعاث الأخشي بًُُا حى حغدُم  حشاسَا ةانًذوس انهُضسسابطت انمض فٍ يدًىعت 

نى َخى انعثىس  .انًعاندت بانحايض فمظأدًَ انمُى فٍ يدًىعت انحشىاث انضىئُت انًذوسة حشاسَا 

ُى فٍ خًُع انًدًىعاث انًخخبشة. كاَج انم انلاطمت بٍُعهً فشق يؤثشفٍ لُى يؤشش بماَا انًادة 

انًعاندت بًُُا كاَج لُى يدًىعخٍ  انًاعُت،فٍ يدًىعت انغفع انشيهٍ وانغُابم  ٣و ٢انغانب 

.٠و  ١وانهُضس فٍ انغانب  بانحايض فمظ  

وانغفع انشيهٍ وانهُضس  انًاعُت،ًَكٍ أٌ َغخُخح أٌ ححضُش انغطح عٍ طشَك انغُابم الاعخُخاج : 

نكٍ عذو  انلاطمت،ىة سابطت انمض ويؤشش بماَا انًادة َىفش َخائح يمبىنت عشَشَاً فًُا َخعهك بم

.انضىئُت فشم فٍ انحظىل عهً َفظ انُخائح ثحشىة انكىيبىص حححضُش عط



 خًهىسَت انعشاق

وانبحث انعهًٍ وصاسة انخعهُى انعانٍ  

 خايعت بغذاد

عُاٌلااكهُت طب  

رالفىلاالوصنىعتهنتلحاصراثالتقىيويلقصالقىةرابطتتقيين

استخذامطرقعذالكىهبىزثببأقراصالوقاومللصذأالولتصقت

 هعاهلتسطحهختلفت

 )دراستهختبريت(

خايعت بغذاد –عُاٌ سعانت يمذيت انً يدهظ كهُت طب الا   

عُاٌحمىَى الا وعهى ٍانًاخغخُش فء يٍ يخطهباث َُم دسخت كدض 

 علاعليهحوىد

عُاٌلاوا بكانىسَىط طب وخشاحت انفى 

انذكخىس عخار انًغاعذلاا

 ههذيعبذالهاديههذي

دكخىساِ حمىَى اعُاٌ

ه٤١١١م٢٢٢٢


